

Latin American Program in the Media

In 2013–14, LAP staff expanded our media presence and testified before Congress.

 = 10



LAP staff and fellows have been quoted in Spanish-language media 70 times...



...and in English-language media 69 times

 + once in Portuguese

 + once in Chinese

 + once in French

CNN, NTN24, NPR, Semana, New York Times, La Tercera, El País, The Atlantic, Washington Post, LA Times, Wall Street Journal, BBC Mundo, Bloomberg News, El Espectador, El Tiempo, Miami Herald, Toronto Star, Voz de América, InSight Crime, Fusion, La Hora, Infobae, The Tico Times, Forbes, El Universal, France 24 clarin.com, Oil & Gas Journal

LAP has been quoted in all of these publications in the past year.



Congressional Testimony

Cynthia J. Arnson, “Challenges to Democracy in the Western Hemisphere,” House Foreign Affairs Committee, Subcommittee on Western Hemisphere, 10 September 2013.

Eric Olson, “Regional Security Cooperation: An Examination of the Central America Regional Security Initiative (CARSI) and the Caribbean Basin Security Initiative (CBSI),” House Committee on Foreign Affairs, Subcommittee on the Western Hemisphere, June 19, 2013.

Staff and fellows have published 15 op-eds in publications including Foreign Affairs, the Miami Herald, and El Faro.

Staff Media Appearances (May 25, 2013—present)

Director Cynthia J. Arnson

- “Un país partido en dos,” [Club de Prensa](#) and [El País](#) (May 26, 2014)
- “Colombian Presidential Candidate Stumbles Over Campaign Allegations,” [The Wall Street Journal](#) (May 24, 2014)
- “Foro Interamericano,” [Voz de América](#) (May 23, 2014)
- “Venezuela divide a la Casa Blanca y al Congreso de EE.UU.,” [BBC Mundo](#) (May 19, 2014)
- “Experta explica cuál es la clave del éxito en el diálogo del oficialismo y MUD en Venezuela,” [NTN24](#) (May 19, 2014)
- “A Review of the Best Commentary On and Around the World,” [BBC News Echo Chambers](#) (May 12, 2014)
- “The Pan-American Post Daily News Briefing,” [The Pan-American Post](#) (May 2, 2014)
- “Corporate Earnings Take Latin American Hit,” [USA Today](#) (April 27, 2014)
- “¿Diálogo en Venezuela?” [NTN24](#) (April 8, 2014)
- “Venezuela Outlook Q&A,” [Latinvex](#) (March 27, 2014)
- “Uruguay in Talks to Receive 5 Guantanamo Prisoners,” [Wall Street Journal](#) (March 20, 2014)
- “Turmoil in Venezuela: An Update,” [Wilson Center NOW](#) (March 19, 2014)
- “Guerrilla Leader’s Rise to Power in El Salvador Not Expected to Alter Relations with U.S.,” [Fox News Latino](#) (March 14, 2014)
- “Otro ataque a la OEA,” [El Espectador](#) (March 12, 2014)
- “Venezuela Ally Sánchez Cerén Seeks Presidency in Runoff,” [Bloomberg News](#) (March 7, 2014)
- “Venezuelan President Calls for Meeting of South American Countries,” [Wall Street Journal](#) (March 6, 2014)
- “Legisladores de EE.UU. piden sanciones contra Venezuela,” [BBC Mundo](#) (March 4, 2014)
- “Protests Against Venezuela’s Government Escalate,” [Wall Street Journal](#) (February 21, 2014)
- “El Salvador Bond Yields Rise Most in Emerging Markets after Vote,” [Bloomberg News](#) (February 4, 2014)
- “Presidential Elections in El Salvador and Costa Rica are Headed for Runoffs,” [New York Times](#) (February 4, 2014)
- “El Salvador y Costa Rica van a segunda vuelta electoral,” [BBC Mundo](#) (February 3, 2014)
- “¿El Plan Colombia II?” [El Espectador](#) (February 3, 2014)
- “Pandillas y narcos atrapan a El Salvador,” [ElSalvador.com](#) (February 3, 2014)

- “Política de aislamiento de EE.UU. hacia Cuba ha ‘fracasado,’ según Cynthia Arnson,” [NTN24](#) (January 28, 2014)
- “Raúl Castro busca reinserción regional de Cuba como anfitrión de la Celac,” [La Tercera](#) (January 27, 2014)
- “New Economic Realities Take Hold in Latin America,” [Minnesota Public Radio](#) (January 23, 2014)
- “Latin America 2014 Political Outlook,” [Latinvex](#) (January 15, 2014)
- “How Bogotá’s Trash Trouble Became a National Crisis,” [The Miami Herald](#) (December 13, 2013)
- “Un respaldo capital para el proceso de paz,” [ElTiempo.com](#) (December 11, 2013)
- “U.S. Vows Support for Colombia Peace Talks,” [Inter Press Service](#) (December 6, 2013)
- “Michelle Bachelet es la más opcionada a ganar las elecciones presidenciales en Chile,” [Noticias MundoFox](#) (November 21, 2013)
- “Chile se prepara para la segunda vuelta,” [NTN24](#) (November 21, 2014)
- “OAS Secretary General Participates in Presentation of UNDP Report on Citizen Security,” [OAS Press Release](#) (November 14, 2013)
- “The Trajectory of Populism in Latin America,” [livemint.com](#) (November 14, 2013)
- “Reforma hacendaria es una oportunidad perdida por autoridades, señala analista,” [Terra.mx](#) (October 31, 2013)
- “Una agenda sin fechas límite es fatal,” [El Espectador](#) (September 26, 2013)
- “Secretario General de la OEA participó en mesa redonda sobre los nuevos enfoques en la política de drogas organizada por Misión de Uruguay,” [Organization of American States](#) (September 17, 2013)
- “Augusto Pinochet’s Military Coup Observed in Chile 40 Years Later,” [Fox News Latino](#) (September 12, 2013)
- “Polémica iniciativa del partido oficialista de Ecuador para lograr reelección indefinida en el país,” [NTN24](#) (September 3, 2013)
- “Colombia Protests Show Dark Side of Economic Boom,” [France 24](#) (September 3, 2013)
- “Kerry in Colombia,” [HuffPost Live](#) (August 27, 2013)
- “In Colombia, Peace Talks Advance Despite Crises,” [The Washington Post](#) (August 27, 2013)
- “Cynthia Arnson sobre El Salvador: La intensa polarización es un obstáculo a la lucha contra grupos criminales,” [ElSalvador.com](#) (July 26, 2013)
- “Corporate Conquistadores: Peru’s Mineral Extraction Industry Boosts Economy While Rural Poor Continue to Suffer—Analysis,” [COHA for Eurasia Review](#) (July 23, 2013)
- “What’s Happening in Latin America,” [WHYY’s Radio Times](#) (July 19, 2013)
- “Trade with Asia Protects Latin America from Global Economic Swings,” [Diplomatic Courier Blog](#) (June 26, 2013)

- “Dr. Cynthia Arnson Talks about Social Change and Crime Rate Trends in Latin America,” [CCTV Americas Now](#) (June 26, 2013)
- “Cynthia Arnson on Civil War, Dictatorship, and Democracy,” [Efecto Naim](#) (June 26, 2013)
- “Amid Growing Spying Scandal, US Allies in Region Join Chorus of Discontent,” [The Miami Herald](#) (June 26, 2013)
- “Piñera y Obama estrechan relación bilateral y acuerdan rumbo al TPP,” [AFP – Terra Noticias](#) (June 26, 2013)
- “Gobierno y empresarios se muestran unidos en EE.UU.,” [ElSalvador.com](#) (June 25, 2013)
- “Close Relations Between the United States, Latin America, and Asia form a ‘New Triangle,’” [US China Press](#) (June 25, 2013)
- “Saga Snowden: on ne provoque pas Washington impunément,” [La Libre.be](#) (June 24, 2013)
- “EE.UU. amenaza con represalias a China y Rusia por el caso Snowden,” [El País](#) (June 24, 2013)
- “EE.UU., aguijoneado por el caso Snowden, amenaza con represalias a China, Rusia y países latinoamericanos,” [La Hora](#) (June 24, 2013)
- “What Does ‘American’ Actually Mean?” [The Atlantic](#) (June 19, 2013)
- “Reapertura del diálogo,” [El Espectador](#) (June 10, 2013)
- “EEUU busca reforzar presencia en A. Latina y pide ser observador de Alianza del Pacífico,” [Diario La Tercera](#) (June 6, 2013)
- “Reopening of the Political Dialogue,” [El Espectador](#) (June 6, 2013)
- “New Push at OAS to Alter Anti-Drug Approach,” [AP – ABC News](#) (June 6, 2013)
- “Piñera y Obama estrechan relación bilateral y acuerdan rumbo al TPP,” [AFT – Terra Noticias](#) (June 4, 2013)

Associate Director Eric L. Olson

- “Vast Web Hides Mexican Drug Profits in Plain Sight, U.S. Authorities Say,” [New York Times](#) (March 27, 2014)
- “Venezuela’s Unending Take of Murder and Sorrow,” [The Toronto Star](#) (March 25, 2014)
- “Opposition Fails to Maintain Momentum in Venezuela,” [NPR](#) (March 20, 2014)
- “A qué se debe el cambio de tono de EE.UU. con Venezuela,” [BBC Mundo](#) (March 13, 2014)
- “The Tragedy of Immigrant Children – Travelling Alone,” [KCRW News](#) (March 11, 2014)
- “Venezuelans Divided on Who to Blame for Economic, Social Woes,” [Voice of America](#) (February 25, 2014)

- “Analista: ‘Venezuela enfrenta un momento crucial,’” [Voz de América](#) (February 20, 2014)
- “Who is Venezuelan Opposition Leader Leopoldo López?” [Fusion](#) (February 20, 2014)
- “¿Por qué la izquierda se quedó fuera de la segunda vuelta en Costa Rica?” [Club de Prensa NTN](#) (February 4, 2014)
- “Analysts see Luis Guillermo Solís as a Sign that Politics as Usual is (almost) Over in Costa Rica,” [The Tico Times](#) (February 4, 2014)
- “Salvadorans in U.S. Get a Chance to Vote for Their Top Leader Back Home for First Time,” [Fox News Latino](#) (February 3, 2014)
- “The US War on Drugs and its Legacy in Latin America,” [The Guardian](#) (February 3, 2014)
- “Mexican Drug Kingpin El Chapo Guzmán To Be Protagonist in New TV Narco-Thriller,” [Forbes.com](#) (January 30, 2014)
- “¿Elogio de la marihuana?” [Rebelión](#) (January 15, 2014)
- “Latin America sees violent crime,” [CNN](#) (January 10, 2014)
- “Mexican Cartels Use Social Media,” [New York Daily News](#) (December 19, 2013)
- “Election Strengthens Honduran Military’s Hand,” [The Washington Times](#) (December 3, 2013)
- “In Honduras Vote, New Lesson in How the Drug War Steers Politics,” [GlobalPost](#) (December 3, 2013)
- “Three Policy Prescriptions for Crime in Honduras,” [Fusion](#) (November 25, 2013)
- “What to Do When Two Candidates Declare Victory?” [Honduras Weekly](#) (November 25, 2013)
- “Two Opposing Parties Claim Win in Honduras Presidential Election,” [Big News Network](#) (November 25, 2013)
- “Honduras Presidential Vote Disputed as Zelaya Says Wife Won,” [Bloomberg News](#) (November 25, 2013)
- “Hondurans to Elect New President on Sunday,” [NPR](#) (November 22, 2013)
- “Military Role in Drug War at Stake in Honduras Presidential Vote,” [Bloomberg](#) (November 22, 2013)
- “Is World’s Most Powerful Drug Kingpin Joaquín ‘El Chapo’ Guzmán Hiding in Honduras?” [Forbes.com](#) (November 22, 2013)
- “Roger Noriega Accuses Honduran Candidate’s Husband of Drug-trafficking Links,” [The Tico Times](#) (November 22, 2013)
- “Historic Coups Affect New Elections,” [LatinPulse](#) (November 21, 2013)
- “World’s Most Powerful Drug Dealer Joaquín ‘El Chapo’ Guzmán Makes a Mockery of U.S. Law Enforcement,” [Forbes.com](#) (November 20, 2013)
- “After Chavez,” [Dialogue at the Wilson Center](#) (August 14-21, 2013)

- “Drug Gang Violence: Very Bad Things are Happening in Honduras,” [Global Post](#) (August 13, 2014)
- “Border Drug Busts Putting Strain on Texas County’s Budget,” [The Police News](#) (August 6, 2013)
- “‘Efecto cucaracha’ en bandas de región C.A.,” [ElSalvador.com](#) (July 26, 2013)
- “After Kingpin’s Capture, New Battlegrounds Emerge Along Texas-Mexico Border,” [Dallas News](#) (July 26, 2013)
- “U.S. Flying Deportees Deep into Mexico to Avoid Dangerous Border,” [The Washington Post](#) (July 25, 2013)
- “Violencia y crimen detonado en México y AL por criminales deportados de EE.UU.: Wilson Center,” [México Seguridad](#) (July 19, 2013)
- “Nuevos mercados, opción para economía del narco,” [El Economista](#) (July 19, 2013).
- “¿Y después de la detención?” [El Universal](#) (July 18, 2013)
- “In Mexico, Rails are Risky Crossing for a New Wave of Central American Migrants,” [The Washington Post](#) (July 15, 2013)
- “Gun Smuggling to Mexico Dented, but Hardly Slowed, by Border Searches,” [LA Times](#) (July 12, 2013)
- “Latin America tries for a kinder, gentler War on Drugs,” [The Toronto Star](#) (June 26, 2013)
- “Minor drug busts at border checkpoint breaking Texas county’s budget,” [The Center for Investigative Reporting](#) (June 19, 2013)
- “Secretario General de la OEA present el Informe sobre el Problema de Drogas ante audiencia y expertos estadounidenses,” [Globedia](#) (June 15, 2013)
- “US Border Technology Remains Flawed,” [The Advertiser](#) (June 6, 2013)

Global Fellows in the Media (May 25, 2013—present)

(Partial Listing)

Global Fellow Juan Carlos Garzón

- **Media Appearances**
 - o “Experto colombiano propone ir por ‘peces gordos’ del narcotráfico,” [EFE: Verde](#) (May 14, 2014)
 - o “Crimen organizado en América Latina se sustenta en las estructuras del estado y es un negocio en expansión,” [ANF](#) (May 2, 2014)
 - o “La mafiosidad gana terreno en América Latina (Parte II),” [Fundación Avina](#) (May 2, 2014)
 - o “Crime organizado se beneficia de ligações com o poder público na AL,” [O Globo](#) (May 2, 2014)

- o “Crimen organizado es un negocio en expansión,” [El Cronista Digital](#) (May 1, 2014)
- o “El crimen organizado se sustenta en las estructuras del Estado y es un negocio en expansión,” [Adital](#) (April 25, 2014)
- o “Crimen organizado, un auge desmedido en América Latina,” [Milenio.com](#) (April 24, 2013)
- o “Las narcomafias, de México a la Argentina,” [CN23](#) (April 7, 2014)
- o “Debatieron un nuevo paradigma de acción estatal frente al narcotráfico,” [Fiscales.gob.ar](#) (April 7, 2014)
- o “Narcotráfico: América Latina dejó de tener ‘países de tránsito,’” [Infobae](#) (April 6, 2014)
- o “América Latina no prioriza recursos para la prevención de drogas,” [Télam](#) (April 5, 2014)
- o “The Pan-American Post Daily News Briefing,” [The Pan-American Post](#) (March 20, 2014)
- o “Narcos, políticos, policías, evasores y drogadictos: ¿por dónde empezar?” [MDZ Online](#) (February 28, 2014)
- o “Woodrow Wilson Center hará estudios sobre problemas de las drogas en Guatemala,” [Prensa Libre](#) (February 18, 2014)
- o “Se inicia con dos estudios sobre ‘el problema de las drogas en Guatemala,” [Cancillería Guatemala](#) (February 18, 2014)
- o “¿Elogio de la marihuana?” [Rebelión](#) (January 15, 2014)
- o “Las FARC y el narcotráfico: el motive y el pretexto,” [Razón Pública](#) (December 3, 2013)
- o “Lo que va del Fiscal Holder a Timochenko frente a las drogas,” [Lasillavacia.com](#) (November 21, 2013)
- o “La mujer que perforó la impunidad en Guatemala,” [180.com.uy](#) (November 20, 2013)
- o “La palabra clave es la regulación,” [Plaza Pública](#) (October 9, 2013)
- o “Presentan propuestas para atender seguridad ciudadana,” [Crítica.com.pa](#) (October 1, 2013)
- o “‘Efecto cucaracha’ en bandas de región C.A.,” [ElSalvador.com](#) (July 26, 2013)
- o “Los carteles se fragmentan y expanden,” [Clarín.com](#) (July 23, 2013)
- o “Violencia y crimen detonado en México y AL por criminales deportados de EE.UU.: Wilson Center,” [México Seguridad](#) (July 19, 2013)
- o “Nuevos mercados, opción para economía del narco,” [El Economista](#) (July 19, 2013).
- o “¿Y después de la detención?” [El Universal](#) (July 18, 2013)
- o “La encrucijada gubernamental por controlar la tregua de pandillas,” [Revista CruzCalle ContraPunto](#) (July 17, 2013)

- o “What is Different in the Drug Policy Debate in the Americas?” [Project Syndicate](#) (June 9, 2013)
- **Op-eds**
 - o “Estado, criminals y post-conflicto: las claves del futuro de la violencia en Colombia,” [Razón Pública](#) (May 12, 2014)
 - o “Rethinking the El Salvador Mara – Drug Trafficking Relationships,” [El Faro](#) and [InSight Crime](#) (April 7, 2014)
 - o “Maras y narcotráfico,” [El Faro](#) (March 19, 2014)
 - o “¿Qué tanto sabe usted acerca de la marihuana? ¿Se atreve a tomar un test?” [Razón Pública](#) (January 20, 2014)
 - o “La receta Giuliani: remedio equivocado para la seguridad ciudadana,” [Razón Pública](#) (November 25, 2013)
 - o “How to Strengthen the Fragile Gang Truce in El Salvador,” [InSight Crime](#) (July 18, 2013)
 - o “What Does El Salvador’s Homicide Distribution Say About the Gang True?” [InSight Crime](#) (July 18, 2013)
 - o “What is Different in the Drug Policy Debate in the Americas?” [Project Syndicate](#) (June 9, 2013)

Global Fellow Carlos Basombrío

- **Media Appearances**
 - o “Inseguridad ciudadana: En distritos populosos es donde hay menos policías,” [Perú21](#) (May 6, 2014)
 - o “Hay un policía por cada 953 habitantes en Lima,” [Perú21](#) (May 6, 2014)
 - o “Ejecutivo plantea recompensas,” [Perú21](#) (May 3, 2014)
 - o “Humala no entiende lo que es inseguridad,” [Perú21](#) (February 28, 2014)
- **Op-eds**
 - o “Con la economía no habría pasado,” [Perú21](#) (May 20, 2014)
 - o “El dilema de Keiko,” [Perú21](#) (May 13, 2014)
 - o “¿No importa el desmadre institucional?” [Perú21](#) (May 6, 2014)
 - o “¿Poner militares en las calles daría seguridad?” [Perú21](#) (April 29, 2014)
 - o “Una pausa por Gabo,” [Perú21](#) (April 22, 2014)
 - o “...Y Venezuela sigue ahí,” [Perú21](#) (April 15, 2014)
 - o “En plena megacolisión,” [Perú21](#) (April 8, 2014)
 - o “¿Hacia la Megacolisión?” [Perú21](#) (April 1, 2014)
 - o “Monstruo de mil cabezas,” [Perú21](#) (March 25, 2014)
 - o “Otra crisis autoinfligida,” [Perú21](#) (March 18, 2014)
 - o “Sin ayuda de nadie,” [Perú21](#) (March 11, 2014)
 - o “Ya tenemos técnicos, ahora faltan políticos,” [Perú21](#) (March 4, 2014)
 - o “Nadine ganó, Ollanta perdió,” [Perú21](#) (February 25, 2014)
 - o “Venezuela necesita mucho más,” [Perú21](#) (February 18, 2014)

- o “¡0,005%!” [Perú21](#) (February 11, 2014)
- o “¿Cuánto durará el espíritu de La Haya?” [Perú21](#) (February 4, 2014)
- o “¡Valió la pena!” [Perú21](#) (January 28, 2014)
- o “Todo se hizo bien...” [Perú21](#) (January 21, 2014)
- o “¿La maldición limeña?” [Perú21](#) (January 14, 2014)
- o “Nadine reloaded” [Perú21](#) (January 7, 2014)
- o “Me gustas cuando callas...” [Perú21](#) (December 31, 2013)
- o “¿Guerra en el 2014?” [Perú21](#) (December 24, 2013)

Global Fellow Lucía Dammert

• Media Appearances

- o “Lucía Dammert 05-04-2014,” [Infinita](#) (March 5, 2014)
- o “Venezuelans Unite: From Streets to Cyberspace,” [Huffington Post](#) (February 20, 2014)
- o “Lucia Dammert, analiza dichos de Nicolás Maduro contra Sebastián Piñera,” [La Red](#) (February 20, 2014)
- o “Lucía Dammert analiza la crisis en Venezuela: ‘Veremos empeorar las cosas si Maduro no reconoce que su rol es uno de Estado y no de líder de un movimiento,’” [El Mostrador](#) (February 19, 2014)
- o “Fallo La Haya: Lucía Dammert ‘Es la oportunidad para terminar con las desconfianzas entre Chile y Perú,’” [RadioAllen.cl](#) (January 24, 2014)
- o “Lucía Dammert: ‘Vendría bien que, después del fallo, Perú aceptara por escrito que no hay temas pendientes con Chile,’” [El Dinamo](#) (January 21, 2014)

• Op-Eds and Blog Posts

- o “El fin de la guerrilla narcotizada,” [La Republica](#) (May 18, 2014)
- o “La penosa pena de muerte,” [La Republica](#) (May 3, 2014)
- o “Macondo existe,” [La Republica](#) (April 20, 2014)
- o “Narcopolítica,” [La Republica](#) (April 13, 2014)
- o “Nada justifica un linchamiento,” [La Republica](#) (April 5, 2014)
- o More columns by Lucía Dammert can be found at <http://m.larepublica.pe/personas.php?cat=columna/1126335&autor=Luc%C3%ADa%20Dammert>
- o “Criminalidad: un problema que no resiste eslogans ni salidas simples,” [La Tercera – Voces](#) (March 4, 2014)
- o “La esquivada seguridad ciudadana,” [La Tercera – Voces](#) (February 13, 2014)
- o “Esperando el 3+3 en la relación Chile-Perú,” [La Tercera – Voces](#) (February 7, 2014)
- o “Delincuencia: ¿nos quedamos sin candado?” [La Tercera – Voces](#) (January 21, 2014)
- o “Nuevo año, viejos problemas,” [La Tercera – Voces](#) (January 2, 2014)

- o More blog posts by Lucía Dammert can be found at <http://voces.latercera.com/autor/lucia-dammert/>

Global Fellow Jorge Heine

- **Media Appearances**

- o “Conflictos entre Ucrania y Rusia aumentan tension en ambos países,” [CNN Chile](#) (March 2, 2014)
- o “Exambajador Jorge Heine: ‘Encuentro lamentable que Perú siga insistiendo por un tema menor’,” [ADN Radio](#) (February 13, 2014)
- o “Chile agradece a Mandela: tras apartheid florecieron los negocios con Sudáfrica,” [El Mercurio](#) (December 15, 2013)